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Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

 БРАКАНьЕРСТВА

МЕМАРЫЯЛ

З 2014 году, калі грамадзтва ўпершыню 
даведалася пра масавыя пахаваньні 
недалёка ад Віцебску, прадстаўнікі 
ініцыятывы намагаюцца пераканаць 
мясцовую ўладу ў неабвержнай ісьціне: 
тут ляжаць забітыя за часамі Сталіна 
гэтак званыя «ворагі народу». Прымаць 
відавочнае чыноўнікі адмаўляюцца 
і настойваюць на сваім: знойдзеныя 
парэшткі могуць належаць і ахвярам 
фашыстаў. Ды, калі б ня чорныя 
капальнікі, якія сёлета паднялі зь 
зямлі новыя парэшткі і матэрыяльныя 
сьведчаньні, афіцыйная вэрсія магла 
б стаць дамінуючай. Аднак пасьля 
прыезду пошукавага батальёну, за 
працай якога ў Хайсах назіраў археоляг 
акадэміі навук Алег Іоў, які адназначна 
датуе пэрыяд масавага забойства 1930-
мі гадамі, ідэалягічна вывераную вэрсію 
будуць адстойваць хіба што толькі 

мясцовыя чыноўнікі.
Больш за месяц таму прадстаўнікі 

вэртыкалі Віцебскага раёну на сустрэчы 
з грамадзкасьцю адмовіліся размаўляць 
пра ўсталяваньне памятных крыжоў ва 
ўрочышчы Хайсы, аж пакуль ня зьявіцца 
афіцыйная справаздача археоляга 
пошукавага батальёну па выніках 
знаходак сёлетняга вясновага сэзону. Ва 
ўмовах, калі ўлада цягне час, грамадзкія 
актывісты бяруць ініцыятыву ў свае 
рукі.

8 ліпеня да ўсталяваных крыжоў 
грамадзяне прыладзілі дзьве шыльды. 
Першая, ля ўваходу ў расстрэльны 
лес, папярэджвае, што ў 30-я гады тут 
за часам сталінскага тэрору масава 
забівалі беларускіх грамадзянаў. 
Другая прыладжаная на сымбалічны 
крыж ў гонар канкрэтнай асобы – 
Вольгі Аляксандраўны Данцыт. Пасьля 

знаходкі ў адной з магілаў жаночага 
грабеньчыка з надпісам «Оля Дан…», 
сябры ініцыятывы знайшлі ў «Картатэцы 
Сталіна», якая зьмяшчае некалькі 
тысячаў прозьвішчаў рэпрэсаваных, 
толькі адно, якое пасавала: Вольга 
Данцыт. Зь меркаваньня актывістаў 
іхная здагадка ёсьць слушнаю.

Як кажа кіраўнік ініцыятывы Ян 
Дзяржаўцаў, разам з 28-гадовай 
віцебскай настаўніцай Вольгай 
Аляксандраўнай Данцыт, латышкай 
па нацыянальнасьці, у адзін дзень 30 
красавіка 1938 году былі рэпрэсаваныя 
яшчэ 62 асобы, у пераважнай большасьці 
латышы, але былі сярод іх і некалькі 
летувісаў, эстонцаў ды беларусаў. Усе 
яны былі абвінавачаныя ў шпіянажы на 
карысьць буржуазнай Латвіі.

Спадар Дзяржаўцаў распавядае: 
«Па падліках спэцыялістаў 52-га 
пошукавага батальёну сёлета падчас 
раскопак знойдзеныя парэшткі каля 
трохсот асобаў. А тая акалічнасьць, 
што сярод сабраных пошукавікамі 
рэчаў сустракаецца абутак і рэшткі 
адзеньня, прыдатныя для розных сэзонаў 
году, сьведчыць пра круглагадовую 

эксплёатацыю гэтага месца ў якасьці 
могілак для рэпрэсаваных. Таксама 
на гэты факт зважаюць у сваіх 
сьведчаньнях і мясцовыя жыхары. 
Як высьвятляецца, расстрэлы тут 
ладзіліся ня толькі паводле клясавай, 
але і нацыянальнай прыкметы».

Нягледзячы на тое, што байцы 
пошукавага батальёну працавалі досыць 
ахайна, у лесе побач з дасьледаванымі 
імі13-цю раскопамі актывісты знайшлі 
асобныя косткі чалавечых шкілетаў, 
рэчы, фрагмэнты адзеньня і багата 
абутку. Быў знойдзены і чэрап з кулявой 
адтулінай у патыліцы. Сабраныя 
парэшткі і рэчы былі складзеныя ў 
невялікую труну і пахаваныя ў асобнай 
магіле.

Намаганьні, якія ўжо не ўпершыню 
робяцца сябрамі ініцыятывы 
«Хайсы» і мясцовымі жыхарамі дзеля 
ўшанаваньня памяці рэпрэсаваных 
беларускіх грамадзянаў, заслугоўваюць 
увагі і падтрымкі як з боку віцебскай 
грамадзкасьці, гэтак і з боку афіцыйнай 
ўлады. Хацелася б спадзявацца, што 
голас актывістаў урэшце будзе пачуты.

Ян Сведка

Цягам тыдня сябры грамадзкай ініцыятывы «Хайсы» ўсталявалі 
ў лясным масіве побач з аднайменнай вёскай 16 крыжоў. Крыжы 
ўсталяваныя ў памяць ахвяраў сталінскага рэжыму. Ініцыятыву 
актывістаў падтрымалі і неабыякавыя мясцовыя жыхары, якія 
даўно ведалі пра расстрэлы людзей у другой палове 30-х гадоў 
мінулага стагодзьдзя ля вёсак Хайсы і Дрыкольле.

Каля Хайсоў ствараецца народны мэмарыял

Акт ввода Полоцкой ГЭС мы подписали, 
Витебская ГЭС будет введена 31 июля. 
Но здесь речь идет об официальном 
подписании актов. Между тем обе 
станции уже около полугода работают 
в тестовом режиме, вырабатывают 
энергию. И подготовленный персонал 
вместе и под присмотром специалистов 
наших субподрядных организаций 
обслуживают установленное там 
оборудование, — рассказал генеральный 
директор Витебскэнерго Михаил Лузин.

Реализация инвестиционного 
проекта «Строительство Полоцкой ГЭС 
на реке Западная Двина Витебской 
области» начата Витебскэнерго в 2011 
году. Установленная электрическая 
мощность станции составит 21,66 
МВт — достаточно, чтобы покрыть 
потребление четырех районов: 
Лепельского, Ушачского, Чашникского 
и Россонского. Генеральным 
подрядчиком строительства выступает 
российское ОАО «Технопромэкспорт», 
а обслуживанием объекта на данной 
стадии совместно со специалистами 
Витебскэнерго занимаются 
представители чешской компании Mav-
el, чье оборудование установлено на 
ГЭС.

Мощность Витебской ГЭС составит 
40 МВт, строительством гидроузла 
занимается Китайская национальная 

корпорация по электрооборудованию 
(CNEEC).

В настоящее время ведется поиск 
инвестора для Бешенковичской ГЭС 
мощностью 33 МВт, которая должна 
завершить каскад станций на реке 
Западная Двина в соответствии с 
госпрограммами строительства 
гидроэлектростанций и развития 
Белорусской энергетической системы.

Этот объект очень актуален, потому 
что именно Бешенковичская ГЭС должна 
поднять уровень воды в черте Витебска. 
К сожалению, наше финансовое 
состояние вынуждает использовать 
схему привлечения прямых иностранных 
инвестиций. Сегодня есть варианты, 
которые предложены китайской 
корпорацией, компанией из Словакии. 
Было и предложение от российской 
компании. Но нас как энергетиков 
все они пока не совсем устраивают, 
потому что мы думаем прежде всего о 
потребителе. Мы не можем позволить, 
чтобы дорогие условия инвестора 
сказались на повышении тарифов для 
населения, — пояснил Михаил Лузин.

Ввод каскада гидроэлектростанций 
позволит экономить на покупке 
топливных ресурсов около $24 млн в год 
(при цене на газ на сегодняшний день). 
Снизится и нагрузка на экологию.

Белта

Ввод каскада гидроэлектростанций (Полоцкая, Витебская 
и Бешенковичская ГЭС) позволит экономить на покупке 
топливных ресурсов. Полоцкая ГЭС официально введена 30 
июня, Витебская — через месяц, сообщает БелТА.

вводится 
в эКсплуатацию 

витебсКая Гэс

С ними на место происшествия 
прибыл журналист городской газеты 
«Витьбичи». Деревья, которые по 
всей видимости должны были стать 
бесплатными берёзовыми дровами, 

росли вдоль дороги, ведущей в 
деревню.

— Посмотрите, эти деревья гнилые! 
— убеждал мастер, отреагировавших 
на сигнал экологов.

Но подтвердить личные выводы 
он ничем не смог: документов, 
разрешающих снос аварийных или 
сухих деревьев, на руках у бригады 
не было. Изучив свежие спилы, 
Павел Краско пришёл к выводу: как 
минимум две загубленные берёзы 
были совершенно здоровы.

Позже выяснилось, что один из 
жителей деревни Андроновичи 
действительно обращался к местным 

властям за разрешением удалить 
аварийные деревья возле его дома. 
Выполнив эту работу, бригада 
рабочих решила попилить заодно и 
в другом месте. Теперь предприятие 
«Витрайкомхоз» должно будет 
выплатить штраф в размере 40 
базовых величин, а также возместить 
нанесённый природе ущерб. Его 
сумма составила 664 рубля.

К сожалению, это не единственные 
нарушители, которых инспекторы 
северного региона привлекли за 
последнее время к административной 
ответственности. Витебская областная 
инспекции охраны животного и 
растительного мира выявила за 
минувшую неделю 21 нарушение 
природоохранного законодательства. 
Специалисты задержали 15 
браконьеров, изъяв у них 66 сетей 
длиной в 4 километра, 75 килограммов 
рыбы и одно маломерное судно. За 
нарушение правил охоты и хранение 
незарегистрированных ружей 
инспекторы задержали двоих человек. 
Трое привлечены к ответственности за 
незаконную рубку леса, за нарушение 
норм экологической безопасности 
составлен 1 протокол.

http://vitebsk.greenbelarus.info

Как минимум 10 здоровых берёз успела срубить бригада 
рабочих предприятия «Витрайкомхоз» в Андроновичах. 
Неизвестно, сколько бы деревьев ещё погибло, если бы к 
импровизированному лесоповалу не подоспели экологи 
Витебской городской инспекции охраны природных ресурсов 
и окружающей среды: начальник инспекции Валерий Фандо и 
главный специалист Павел Краско.

на дрова порубили 
здоровые берёзы
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ЛАД жЫЦЦЯ

Анна Васильевна признаётся, 
что привыкла к армейской 
дисциплине, и не только в 
работе: даже в следственном 
изоляторе она не пренебрегала 
физкультурой. GO.TUT.BY 
расспросил «железную леди» 
из Витебска про здоровый 
образ жизни в ее варианте.

Про спорт
Я занималась спортом 

всегда — на любительском 
уровне, разумеется. В школе 
играла в волейбол, баскетбол, 
настольный теннис. Потом у 
меня был вывих, с баскетболом 
и волейболом пришлось 
расстаться. В институте четыре 
года ходила в лыжную секцию.

Я стараюсь делать зарядку 
каждое утро по 30–40 минут. 
Когда отдыхала в санатории, 
было больше свободного 
времени, поэтому занималась 
более серьезно: вставала в 
6.30 и час посвящала зарядке, 
плавала в бассейне, через 
день бегала кросс 5 км. В 
городе стараюсь 2–3 раза в 
неделю ходить в тренажерный 
зал. Мне это надо для тонуса и 
здоровья, потому что возраст 
уже не 20 и не 30 лет. У меня 
есть тренер, но когда долго 
сам занимаешься и знаешь 
упражнения, можно и без 

него.
У меня нет такого, что не 

хочется в спортзал. Если есть 
возможность пойти, я всегда 
выбираю идти. Я не знаю слов 
«не хочу» ни в работе, ни в 
жизни. Если бы было время, я 
бы из спортзала не вылезала. 
Я люблю запах спортзала, 
как только его чувствую, у 
меня уже кружится голова. В 
воскресенье, когда я никуда 
не тороплюсь, могу и два 
часа тренироваться, а в будни 
дольше полутора не выходит.

В СИЗО я физкультурой 
занималась, не пропуская. 
Даже когда суды шли, вставала 
раньше и 40 минут посвящала 
растяжке, упражнениям йоги. 
Старалась никому не мешать, 
занималась на своей кровати 
или на полу.

Когда отдыхаешь после 
спорта, это так приятно, 
не передать. Например, 
упражнения на растяжку из 
йоги. Неприятно несколько 
минут в одной позе тянуть 
мышцу, но потом релакс, не 
сравнимый ни с чем. Готова 
еще сколько угодно трудиться, 
чтобы попасть на эту волну.

Про рацион и диеты
У меня организм так все 

настроил, что я, видимо, 

раздельно питаюсь. Нет 
такого, чтобы я хлеб ела с 
супом. Я могу съесть его с 
кусочком сала, жирной рыбы 
или с сырым яйцом. Больше 
ни с чем не смогу, потому что 
вкус хлеба путается со вкусом 
основного блюда. Я должна 
чувствовать вкус хлеба, 
поэтому могу съесть кусочек с 
чашечкой кофе.

По утрам больше всего 
люблю каши. Овсянку цельную 
с вечера варю, гречку заливаю 
кефиром на ночь. В обед ем 
или суп с салатом, или второе 
блюдо. Никогда не ем первое 
и второе, потому что чувствую, 
что для меня это слишком 
много. А вечером обязательно 
съем или мясо, или рыбу. Не 
всегда получается в 6 часов, 
могу и в 8. Но я ложусь спать 
в 12, так что ничего страшного. 
Главное, чтобы последний раз 
поесть за 2–3 часа до сна.

В будни сплю по 5–6 часов. 
Отоспаться могу только в 
выходной.

Мучное я вообще не ем. 
Макарон у меня тоже дома 
нет, как и картошки. Я никогда 
не понимала вкус супа с 
картошкой. Я ее могу съесть, 
например, с холодцом или 
с солеными грибами раз в 
месяц. Овощи очень люблю, 
но только не красные. Огурцы 
могу есть, как яблоки, с утра до 
ночи, а помидоры и красный 
перец — это не мое.

Я готовлю только в выходные, 
в будни не хватает времени. 
Если я приезжаю с работы в 
9–10 часов, когда тут готовить? 

У нас есть кафе, где хорошо 
готовят. Когда ты работаешь, 
когда есть зарплата, почему 
бы нет? И это не дороже 
обходится, чем ты сам бы купил 
и половину выкинул потом. В 
выходные люблю колбаски на 
костре, шашлыки.

Я против диет. Еще в 30 лет 
можно этим баловаться, когда 
организм хорошо переносит 
стрессы, когда иммунная 
система сильная. Но когда в 
50 люди начинают кидаться 
в диеты, я против, потому что 
это стресс для организма. Я 
слушаю свой организм и ни в 
чем себе не отказываю. Главное 
— количество. Прикрой рот, 
уменьши порции, и никакие 
диеты не нужны.

Про воду и коньяк
Я пью много воды, больше 

двух литров в день. Утром, как 
только просыпаюсь, выпиваю 
два стакана воды обязательно. 
Я вообще водохлеб. В этом 
плане мне повезло, я это делаю 
с удовольствием, мне не надо 
себя заставлять.

Я не против спиртного, но 
это должен быть хороший, 
достойный напиток, а не 
какая-то ерунда. Сейчас мне 
нравится коньяка немножко 
выпить. Я считаю, если 
хороший коньяк, никогда не 
помешает «лечебная доза» — 
50–60 граммов. Если хорошее 
настроение или праздник, и 
хочется налить себе 50–60 
граммов коньяка, и ты ходишь 
с фужером и доставляешь 
себе удовольствие, что здесь 
такого?

Про мужа и любовь
Мой муж — мастер спорта по 

многоборью, и он занимается 
очень серьезно: бегает по 10 
километров, тягает штанги 
в спортзале, поддерживает 
великолепную форму. Мы 
в санатории вместе ходили 
в спортзал, а проводим 
выходной в Литве, можем за 
день два спортзала посетить.

У меня принцип: не должно 
быть никаких категоричностей. 
Надо расслабить себя. Это как 
в любви. Ты хочешь любить, но 
боишься. Надо делать все от 
души, любя и свободно. И тогда 
от этого есть толк, эффект, 
результат.

Читать полностью: https://
news.tut.by/go/550137.html

Про Анну Шарейко (теперь Норкус — по мужу) TUT.
BY писал: «Гвозди бы делать из этих людей».
Характер у нее и впрямь железный: многолетний 
директор Витебской бройлерной птицефабрики, в 
2014 году она была арестована по обвинению в 
коррупционном сговоре, отсидела 2 года в СИЗО, 
вышла на свободу в зале суда и вернулась на 
фабрику.

зоЖ анны ШарейКо (норКус)

История с медведем, 
который непрошеным 
заглянул на медовое 
угощение в витебскую 
деревню Лозоватку, получила 
неожиданное продолжение.

В редакцию «Сельской 
газеты» позвонил читатель, 
который услышал от своего 
знакомого, что мишка 
добрался и до других 
деревень, а в одной из них 
якобы задрал лошадь, ранил 
жеребенка, а их хозяин лишь 
чудом избежал медвежьих 
объятий. Люди беспокоятся: 
будут ли все-таки приняты 
меры, чтобы избавиться от 
опасного соседа?

Председатель Яновичского 
сельсовета Александр Изобов 
новому слуху удивлен: в 
его агрогородке с субботы 
косолапого не видели. Зато 
он обозначился на опушке у 
деревни Лиопино. Это скорее 
хутор с единственным жителем 
Сергеем Казаковым. На 
вопрос о медведе сельчанин 
пожимает плечами:

— Ходит, и не один. Сам 
видел, как более мелкий 
переплывал возле деревни 
речку Касплю, а второй 
ждал на берегу. Видели их и 

пастухи. К моему подворью 
– а я держу скотину – близко 
не подходят. Ружья у меня 
нет, так что стараюсь просто 
быть осторожным, хожу с 
оглядкой.

До границы с Россией от 
его усадьбы не больше 10 
километров, причем деревень 
там нет.

Председатель сельсовета 
высказал предположение, 
которое слышал от местных 
охотников. Мол, изначально 
с российской стороны в наши 
края забрела медведица, 
спасаясь от лютующих 
браконьеров. Позже у нее 
родились два малыша. Сейчас 
им примерно около года.

Возможно, одного заметили 
у Яновичей, второго – у 
Лиопино. В любом случае 
пока, по совету специалистов 
по охране природы, вечерами 
в Яново ненадолго включают 
пожарную сирену, чтобы 
держать дикого зверя на 
расстоянии.

Правда, сельчане опасаются, 
что, когда пойдет малина, а 
потом и яблоки, мишка может 
вновь пересечься с кем-то 
из местных. Кстати, первая 
встреча с ним произошла еще 

зимой: рыбаки, завидев его, 
драпанули через замерзшее 
озеро.

Еще одну встречу со зверем 
описал начальник Витебской 
районной инспекции 
природных ресурсов и охраны 
окружающей среды Александр 
Савицкий. Зимой, когда 
знакомый охотник сидел на 
вышке в засаде, к ней подошел 
косолапый и начал шумно 
втягивать воздух. Стрелок от 
испуга стал бросать в него 
еловые ветки, но тот и ухом 
не повел, а позже спокойно 
удалился в лес. Мирного, 
видимо, нрава оказался. По 
последним данным, гуляет 
он в треугольнике деревень 
Яновичи, Лозоватка и 
Задубровье.

Вопрос о том, как быть 
с медведем, будет вот-вот 
решен. Убить краснокнижника 
— исключено: только поймать 
в живоловку или на время 
усыпить, чтобы перевезти в 
другое место. В любом случае 
оформляется специальное 
разрешение.

На памяти Александра 
Владимировича уже был 
случай, когда косолапый 
захаживал в деревню Калинку, 
хозяйничал на пасеке. Помог 
отвадить его шумовой прогон 
– это либо сирена, либо 
холостые выстрелы в воздух.

По подсчетам заместителя 
начальника Витебского 
областного комитета 
природных ресурсов и 
охраны окружающей среды 
Петра Дука, около 120 особей. 
В основном они расселились 
в Лепельском, Лиозненском, 
Витебском, Оршанском, 
Городокском районах. Кстати, 
в Березинском биосферном 
заповеднике для желающих 
пощекотать нервы даже 
организуют экскурсии с 
фотоохотой на топтыгиных.

Как приваживают?
Специально для мишек 

высаживают поле с овсом, а 
в августе туристов заранее 
прячут в специальной засидке 
высоко над землей. Одним там 
находиться нельзя – только 
с научными сотрудниками 
заповедника. Два года назад 
в гости приходила медведица 
сразу с тремя малышами.

Как быть, если неожиданно 
встретишься со зверем?

Как правило, они сами 
чуют человека и стараются 
его избегать. Опасной может 
стать ситуация, если вы 
окажетесь между медведицей 
и ее детенышами. Вот 
тогда важно создавать как 
можно больше шума, чтобы 
отпугнуть хищника, и бежать 
без оглядки.

“Беларусь Сегодня”

Хищники продолжают захаживать в белорусские 
деревни.из обезлюдевших приграничных районов 
РФ. 

руссКий медведь 
напал на оХотниКа

ЦіКАВА

Следователи установили, что 
девочка из Витебска приехала 
в гости к бабушке вместе с 
мамой и братом. Около10:00, 
оставшись вместе с братом в 
одной из комнат дома, во время 
игры она по дивану залезла 
на подоконник окна. Ребенок 
оперся спиной на незакрытую 
створку окна и упал с высоты 
первого этажа, сообщила 
официальный представитель 
УСК по Витебской области 
Светлана Сахарова.

В результате падения девочка 
получила травмы и была 
доставлена в одну из больниц 
Витебска. Следователи провели 
осмотр места происшествия, 
опросили родственников 
девочки , сейчас они 
устанавливают обстоятельства 
произошедшего.

Напомним, что 24 июня в 
Витебске с балкона на шестом 
этажа одного из домов в Билево 
вывалилась девочка, которой 
было год и девять месяцев. 
Тогда ребенок погиб.

http://news.vitebsk.cc

30 июня в Витебском 
районе из окна из окна 
выпала четырехлетняя 
девочка, она получила 
травмы.

из оКна 
выпал 

ребёноК

 ЗДАРэННі
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РЫНАК ПРАЦЫ

БЕЛАРуСКі ПАРАДОКС

МАЛАЯ РАДЗіМА

Згодна з папулярным у часы 
маёй маладосці анекдотам, 
сіла савецкіх сталявараў — у 
плаўках. А ў чым сіла беларускай 
улады і дзяржавы?…

Замест кансалідацыі — 
раскол

Базавай ідэнтычнасцю 
большасці беларусаў у год 
«найвялікшай геапалітычнай 
катастрофы XX стагоддзя» 
была ідэнтычнасць чалавека 
савецкага. Сярод яе галоўных 
характарыстык Юрый 
Лявада вылучаў прымусовую 
самаізаляцыю, дзяржаўны 
патэрналізм, эгалітарысцкую 
(ад французскага «égalité» 
— «роў¬насць») іерархію і 
імперскі сіндром.

Аднак на момант здабыцця 
дзяржаўнай незалежнасці 
ідэнтычнасць савецкага 
чалавека не была ў Беларусі 
адзінай. Ёй супрацьстаяла 
ідэнтычнасць мадэрнізаванай 
часткі беларускага грамадства, 
аснову якой складалі маладыя 
і адукаваныя жыхары 
буйных гарадоў. Апытанні 
НІСЭПД дазваляюць ацаніць 
суадносіны носьбітаў двух 
тыпаў ідэнтычнасці прыкладна 
як 7 да 3.

Апынуўшыся ў несавецкіх 
умовах, чалавек савецкі 
паспрабаваў вярнуцца ў 
звыклае яму мінулае, а яго 
апаненты пачалі прарывацца 
ў светлую капіталістычную 
будучыню — дакладней, у сваё 
міфалагізіраванае ўяўленне 
пра яе. У выніку замест 
кансалідацыі грамадства 
адбыўся яго раскол. Такім 

чынам, свае і чужыя аказаліся 
«ў адным флаконе».

На першых і апошніх 
дэмакратычных прэзідэнцкіх 
выбарах у Беларусі, натуральна, 
перамог кандыдат большасці, 
кандыдат носьбітаў савецкай 
ідэнтычнасці. Прывяду 
афіцыйную інфармацыю, 
запазычаную на сайце 
Цэнтрвыбаркаму (rec.gov.by). 
Яна з часоў да Ярмошынай — 
таму цалкам можна давяраць. У 
першым туры пры яўцы 79,1% 
за будучага АП прагаласавалі 
44,82%, у другім туры 
адпаведныя паказчыкі склалі 
70,6% і 80,34%.

З дапамогай калькулятара 
лёгка падлічыць, што 
трыумфатару тытул «усена-
роднаабраны» забяспечыла 
падтрымка 56,7% ад спісачнай 
колькасці выбаршчыкаў, г.зн. 
крыху больш за палову.

АП сваіх выбаршчыкаў не 
падвёў. Закасаўшы рукавы, 
ён пачаў шырокімі мазкамі 
аднаўляць звыклую для 
большасці карціну свету, 
галоўным элементам якой стала 
ўладная «вертыкаль». Працэс 
заняў два гады. Яе афіцыйны 
прыём у эксплуатацыю 
быў аформлены на другім 
канстытуцыйным рэферэндуме 
ў лістападзе 1996 года.

Мабілізацыя на барацьбу 
з ворагам звонку кансалідуе 
і аб’ядноўвае грамадства 
вакол моцнага лідара. Аднак 
дамагчыся такога эфекту пры 
адсутнасці знешняга ворага 
— задача прынцыпова іншага 
парадку. Як правіла, назіраецца 

адваротная карціна: перамога 
на выбарах моцнага лідара 
расколвае грамадства, і 
мяжа паміж сваімі і чужымі 
фарміруецца ўнутры краіны.

Аналагі пленума ЦК
«У нас вельмі моцная 

прэзідэнцкая ўлада, сапраўды, 
з элементамі аўтарытарызму, 
у гэтым я заўсёды сумленна 
прызнаваўся. Такая ў нас 
Канстытуцыя і законы ў гэты 
пераходны перыяд», — заявіў 
АП 23 верасня 2004 года. Аднак 
няма нічога больш пастаяннага, 
чым часовае, як сцвярджае 
прыказка.

У 1945 годзе Японія ляжала ў 
руінах пасля паразы ў вайне, а 
праз 19 гадоў у краіне прайшлі 
летнія Алімпійскія гульні. 
Але пераходнаму перыяду 
ў Беларусі не відаць канца. 
Адна з прычын, чаму пераход 
зацягнуўся, — няздольнасць 
моцнай дзяржавы вызначыць 
кірунак руху. Рэкамендую 
чытачам НЧ задаць бліжэйшым 
знаёмым адпаведнае пытанне. 
Не ўпэўнены, што хаця б 1 з 5 
зможа адказаць што-небудзь 
зразумелае.

14 сакавіка АП заявіў аб 
падрыхтоўцы пашыранага 
мерапрыемства па 
абмеркаванні сітуацыі ў 
эканоміцы пасля атрымання 
дадзеных за I квартал. 21 
красавіка, выступаючы са 
штогадовым пасланнем, ён 
удакладніў: справаздача ўрада 
адбудзецца бліжэйшым часам 
«з удзелам нашых дэпутатаў 
і сенатараў, Нацыянальнага 
банка, усёй вертыкалі ўлады 
і кіраўнікоў найважнейшых 
арганізацый».

Белстат сваю працу 
выконвае спраўна. Рэальныя 
даходы беларусаў у I квартале 
працягнулі зніжэнне. Трэці 

год запар, між іншым. Не 
хаваю, мне б вельмі хацелася 
паглядзець у вочы носьбіту 
моцнай прэзідэнцкай улады і 
нагадаць яму, што ў Пасланні–
2017 ён абяцаў узмацніць ціск 
на выканаўчую «вертыкаль».

Здавалася б, праводзіць 
нарады — гэта не дабівацца 
выканання прынятых 
рашэнняў. Аднак сёння 
можна смела канстатаваць 
фармаванне своеасаблівай 
традыцыі, пачатак якой быў 
пакладзены ў 2013 годзе. 
Нагадаю чытачам, што ў той 
год 10 снежня адбылася 
рэспубліканская нарада па 
пытаннях будаўнічай галіны. 
АП назваў яе знакавай 
падзеяй і прызнаўся, што 
мерапрыемства бачыцца 
аналагам пленума ЦК у савецкія 
часы.

Далей цытата: «...неабходна 
часцей, як мінімум раз на 
паўгода, збірацца ў такім 
складзе, каб на сістэмнай 
аснове даваць сігналы ўсяму 
грамадству пра праблемы, 
якія ўзнікаюць, і пра шляхі іх 
вырашэння». Адначасова АП 
заявіў, што такія нарады стануць 

нормай і будуць праводзіцца 
раз на паўгода. Былі 
анансаваныя і тэмы бліжэйшых 
пленумаў: праблемы ЖКГ і 
развіццё аграпрамысловага 
комплексу.

Як і абяцаў АП, сігналы аб 
праблемах беларусы сталі 
атрымліваць на рэгулярнай 
аснове, прычым не зверху, а 
знізу (ад жыцця). Вось толькі 
з інфармацыяй аб шляхах 
іх вырашэння перыядычна 
ўзнікаюць затрымкі, і гэта 
мякка сказана…

На працягу 23 гадоў пад 
сілай дзяржавы АП разумеў 
яе здольнасць не дапускаць 
узнікнення самастойных 
цэнтраў прыняцця рашэнняў 
не толькі ў палітыцы, але і 
ў эканоміцы. Трэба аддаць 
яму належнае: сваёй мэты ён 
дасягнуў. Вынік — прыпыненне 
развіцця. Таму сёння нават 
на ўзроўні абмеркавання 
незразумела, як можна 
дамагчыся нават лакальных 
паляпшэнняў унутры 
беларускай мадэлі.

(скарочана)
Сяргей Нікалюк

“Новы Час”

Ужо 23 гады мы жывём ва ўмовах пераходнага 
перыяду. Незразумела толькі, адкуль і куды 
пераходзім. Ніводзін даклад адзінага палітыка (АП) 
на Усебеларускіх народных сходах не абышоўся 
без разваг пра моцную ўладу і моцную дзяржаву.

сіла дзярЖавы — прычына яе слабасці

Утром вице-премьер 
Василий Матюшевский 
заявил в парламенте, 
что Беларусь выходит на 
траекторию восстановления 
экономики, реальная 
зарплата растет третий 
месяц, в машиностроении 
зафиксирован самый 
низкий за 5 лет уровень 
складских запасов, 
с е л ь х о з о р г а н и з а ц и и 
демонстрируют улучшение 
финансовых показателей и 
т.д.

Казалось бы — живи 
и радуйся, в экономике 
победы на всех фронтах.

Но нет. Намного более 
впечатляющие цифры выдал 
Белстат. В мае предприятия 
уволили 62,6 тысячи 
человек, а взяли на работу 
на 14,4 тысячи меньше. Это 

худший показатель с мая 
прошлого года, пишет FI-
NANCE.TUT.BY. Вообще же 
предприятия уже 7 месяцев 
подряд активнее увольняют, 
чем принимают новых 
работников.

И это при том, что 
весной Александр 
Лукашенко требовал 
трудоустроить буквально 
каждого. Некоторым тогда 
показалось, что уж такая-то 
задача будет правительству 
по плечу. Куда там.

«В объяснительных 
прогуль-щиков все 
стандартно: „Уехал в Россию 
на заработки“ за подписью 
жены»

Впрочем, еще месяц 
назад стало очевидно, 
что с безработицей в 
стране происходит что-

уволили 
реКордное число 

белорусов
Противоречивая информация о состоянии 
белорусской экономики пришла в 
понедельник.

— Встреча прошла в очень 
душевной и теплой атмосфере, 
— сообщает пресс-служба 
главы государства.

Во как все сформулировали!
Только тот, у кого все в 

порядке с памятью, понимает, 
что Лукашенко ни в Витебскую 
область поехал — а на свою 
малую родину. Навести 
«волшебство» в Копысе он 
поручил, не потому что поселок 
был заброшен, а потому что 
там родился (и этот вопрос 
его до сих пор волнует). А на 
встречу к нему пришли не 
с неизвестных деревень, а 
с родной Александрии, что 
находится тут же — через реку.

А почему об этом стыдливо 
умалчивают, тоже можно 
понять. Люди ведь что скажут: 
ну конечно, для своей родины 
он старается, тянет туда все 
лучшее, нам бы так.

Облагороженную Копысь 

обещают взять за образец 
и навести порядок в других 
городских поселках. Так а 
чего с Копыси, вполне себе 
благополучного поселка, 
начинали? Есть много 
населенных пунктов, где 
ситуация существенно хуже. 
Начали бы с Шарковщины — 
самого бедного региона страны 
по зарплатам.

Но на эти вопросы вряд ли 
кто-то из чиновников осмелится 
ответить. Ведь очевидно, 
почему Александр Лукашенко 
вновь и вновь возвращается 
в родные Александрию и 
Копысь.

Они остались едва ли не 
единственным местом в 
стране, где местные жители в 
большинстве своем благодарны 
ему за помощь и потому 
действительно его любят.

Юлия Иванко
https://gazetaby.com

Включаешь государственные телеканалы и 
дивишься: Александр Лукашенко побывал с 
рабочей поездкой «в Витебской области». А в 
городском поселке Копысь на встречу с ним 
пришли люди из «ближайших населенных 
пунктов».

о чем стыдливо 
умалчивают

то не то. Андрей Кобяков 
на заседании Совмина 
поразился снижению 
занятых в регионах, хотя 
статистика по безработным 
причин для этого не давала: 
«К сожалению, судя по 
имеющейся информации, на 
местах так и не разобрались, 
где эти люди».

Кстати, кажется, кто-
то догадывается, почему 
с предприятий стали 
«исчезать» работники.

В понедельник Василий 
Матюшевский рассказал, 
за счет чего можно 
обеспечить в стране 
зарплату в 1 000 рублей. 
Одна из озвученных мер 
— «оптимизация функций 
и численности работников 
при обеспечении 
высоких темпов роста 
производительности тру-
да».

Константин Похольчик
https://gazetaby.com
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  ДЫСКуСіЯ

ПАРАД

Кажуць, што пра каштоўнасьці, як 
і пра густы, спрачацца ня варта, бо 
бессэнсоўна. Але тут гаворка ідзе 
не пра асабістыя, а пра грамадзкія 
каштоўнасьці, і, урэшце, пра будучую 
Беларусь.

Галоўны сэнс артыкула ў тым, каб 
апраўдаць выбар даты сьвяткаваньня 
Дня Незалежнасьці 3 ліпеня. 
Задача цяжкая і няўдзячная. Можа, 
гэтым тлумачыцца тое, што аўтар 
зьвяртаецца да стылю, які яму не 
ўласьцівы. Юры Шаўцоў хоць і 
праўладны палітоляг, але заўсёды 
імкнуўся выказвацца падкрэсьлена 
акадэмічна, выкарыстоўваць аргумэнты 
з аналітычнага арсэналу. Але ў гэтым 
артыкуле ўсё інакш. Дэманструючы 
нянавісьць да нацыяналізму, ён 
пераходзіць да нейкага ляманту, 
выкарыстоўваючы рыторыку 
сумнавядомага прапагандыста БТ Яўгена 
Новікава ці нейкага дзіўнага пэрсанажа 
тэлевізійных ток-шоў Баравіка, які ў 
асноўным лаяўся і абражаў апанэнтаў.

Вось, напрыклад, Шаўцоў піша: 
«Беларусы адмовіліся саджаць сабе на 
шыю ілжывае і подлае ў самой сваёй 
сарцавіне сьвядомае кола». Альбо вось 
яшчэ: «3.07 як Дзень незалежнасьці 
— гэта яшчэ і пункт адмовы ад злога і 
жорсткага цемрашальскага вар’яцтва 
ўсходнеэўрапейскіх нацыяналізмаў».

Выкарыстоўваньне такой рыторыкі 
— гэта адмова ад аналітыкі і пераход да 
прапаганды і агітацыі.

Але зьвернемся да зьместу артыкула. 
Аўтар цешыцца, што «толькі Беларусь 

працягвае савецкую традыцыю ў сваёй 
дзяржаўнасьці... захавала пераемнасьць 
да савецкай гісторыі». Незразумела, у 
чым для краіны перавага апэляваньня 
да «саўка», да каляніяльнай спадчыны. 
Але далей ідзе проста выбітны пэрл: 
«Беларусы адзіныя, хто пасьлядоўна 
захавалі памяць аб сваёй рэальнай 
гісторыі».

Насамрэч, цяжка яшчэ знайсьці ў сьвеце 
народ з такой скалечанай гістарычнай 
памяцьцю, як беларусы. Па сусьветных 
мерках — гэта вельмі старажытны 
народ. Беларусы пражываюць на гэтай 
зямлі звыш тысячы гадоў. Напрыклад, 
3 сакавіка споўнілася 950 гадоў гораду 
Менску. Нешматлікія сталіцы ў сьвеце 
могуць пахваліцца такой старажытнай 
гісторыяй. Але беларускае грамадзтва 
і дзяржава адлічваюць сваю гісторыю 
з 1917 году. Усе афіцыйныя беларускія 
сьвяты — савецкія. Як і помнікі, назвы 
вуліц, станцый мэтро і інш. Ствараецца 
ўражаньне, што да 1917 году тут, на 
гэтай тэрыторыі, ніхто ня жыў.

Катэгарычна пратэстуючы супраць 
таго, каб адлічваць незалежнасьць ад 
моманту зьяўленьня Рэспублікі Беларусь 
пры распадзе СССР, Шаўцоў прыводзіць 
такі аргумэнт:

«Дзень незалежнасьці па дэклярацыі 
на руінах СССР — гэта фікцыя, нейкі 
суіцыдальны акт, які кладзецца ў аснову 
дзяржаўнай ідэалёгіі... Гэта проста 
падтрымка палітыкі па развалу вялізнай 
дзяржавы знутры. Закласьці такую 
дату ў аснову дзяржаўнай ідэалёгіі 
незалежнай дзяржавы — гэта закласьці 

пэрспэктыву таго самага ў сваёй жа ўжо 
малой, але краіне».

Зазначу, што большасьць дзяржаў, 
якія сёньня існуюць у сьвеце, сталі 
незалежнымі ў выніку распаду імпэрый, 
у тым ліку каляніяльных. І менавіта гэты 
момант фіксуецца ў нацыянальнай 
гісторыі і гістарычнай памяці як велічны 
трыюмф нацыянальнага духу, прарыў да 
ўласнай дзяржаўнасьці, пункт адліку да 
новага самавыяўленьня соцыюму. Ва ўсім 
сьвеце гэта лічыцца актам нараджэньня, 
чаму ў беларускім выпадку — гэта акт 
суіцыду? Дзіўная лёгіка…

Нельга аспрэчваць, што 3 ліпеня — 
сапраўды важная для Беларусі дата. Яна 
адзначалася яшчэ ў савецкія часы. Гэты 
дзень можна вызначыць, напрыклад, як 
Дзень выратаваньня ад фашызму. Але 
пры чым тут дзяржаўная незалежнасьць? 
Такое ўражаньне, што Шаўцоў дрэнна 
разумее сэнс гэтай зьявы.

Галоўную небясьпеку для Беларусі 
Шаўцоў бачыць у нацыяналізьме. І 
асноўны патас артыкула — выкрыцьцё 
гэтай ідэалягічнай плыні і яе носьбітаў. 
Ён заклікае не паўтараць трагічны 
досьвед краін Усходняй Эўропы, 
якія заклалі ідэалёгію нацыяналізму 
ў падмурак сваёй дзяржаўнасьці. 
Чамусьці гэты досьвед Шаўцоў зьвязвае 
з забойствамі. Але відавочна, што 
аўтар вельмі ня любіць беларускі 
нацыяналізм і ўсяляк яго шальмуе. 
І з гонарам канстатуе: «Беларусы — 
адзіная нацыя ва Ўсходняй Эўропе, якая 
пабудавала дзяржаўнасьць не вакол 
нацыянальнага міту, які асэнсавана 
ствараецца сьвядомым колам. А вакол 
звычайнай нармальнай грамадзкай 
салідарнасьці, здаровага сэнсу, 
уладкаваньня нармальнага побыту 
на сваёй тэрыторыі. У канчатковым 
рахунку беларусы пабудавалі дзяржаву 

вакол праўды і дабрыні». Дадам ад сябе: 
а яшчэ за ўсё добрае, супраць усяго 
дрэннага і за мір ва ўсім сьвеце.

Будаваць нацыю на аснове здаровага 
сэнсу, уладкаваньня нармальнага быту, 
праўды і дабрыні яшчэ ніхто ў сьвеце не 
спрабаваў. Бо ўяўленьні пра здаровы 
сэнс, праўду і дабрыню ў розных людзей 
розныя. Гэта не каштоўнасьць, якая 
аб’ядноўвае насельніцтва ў нацыю. І гэта 
ня можа стаць духоўным змацаваньнем 
соцыюму. Уладкаваньне нармальнага 
быту ня можа быць ідэалёгіяй 
нацыетварэньня. Грамадзяне розных 
краін, засяляючыся ў гатэль, таксама 
ўладкоўваюць свой побыт.

Але галоўная небясьпека падобнага 
падыходу ў іншым. Адмова ад 
нацыянальнага міту адчыняе дзьверы 
для зьяўленьня тут іншага, чужога 
міту. Бо прырода не цярпіць пустаты. 
Ідэалягічнага, каштоўнаснага вакуўму 
не бывае. Калі гэтая ніша не запоўненая 
адным мітам, то яе зойме іншы, 
канкуруючы міт. А які міт тут ляжыць 
на паверхні, лунае ў паветры, дамінуе ў 
інфармацыйнай прасторы? Правільна. 
Гэта ідэалягема «русского мира». 
Яна прасоўваецца праз расейскія 
тэлеканалы, расейскую культуру, 
расейскія інфармацыйныя плыні. 
Адмова ад беларускага нацыянальнага 
міту абяззбройвае нацыю, адчыняе 
шлях для ўкараненьня тут расейскага 
міту, які, дарэчы, добра распрацаваны. 
Гэта аб’ектыўны працэс, які не залежыць 
ад жаданьняў, магчыма і шчырых, 
экспэртаў.

Таму насамрэч уся канцэптуальная 
пабудова Юрыя Шаўцова — гэта нішто 
іншае, як маніфэст «русского мира» ў 
Беларусі. 

Валер Карбалевіч
“Радыё Свабода”

У гарачых дыскусіях на розных форумах пра парад і Дзень 
Незалежнасьці зьвярнуў на сябе ўвагу артыкул палітоляга Юрыя 
Шаўцова «Беларусь: независимая, европейская, русская», 
апублікаваны на сайце IMHOclub. Артыкул канцэптуальны. 
Гэта свайго роду маніфэст.

маніфэст русКаГа сьвету…

Власти в последние годы явно раскручивают праздник 
3 июля, делая акцент на мотив независимости. Но пока 
получается довольно кондово... Парад 3 июля в Минске 
поразил богатством ассортимента. Перед трибуной с высоким 
начальством провезли все главные предметы отечественной 
гордости — от реактивных систем залпового огня «Полонез» 
до мясопродуктов и ванны производства ОАО «Керамин».

Лукашенко в духе генсеков КПСС 
обрисовал воинственный Запад

Выступление Александра Лукашенко 
на параде в честь Дня Независимости 
напомнило речи советских вождей 
обрисовкой контраста между 
поползновениями Запада с одной 
стороны и нашей святой борьбой за мир 
— с другой.

«На путь милитаризации вступили 
страны Европы. Они втягиваются в гонку 
вооружений и военные приготовления. 
Соединенные Штаты Америки 
развертывают здесь, у наших границ, 
систему противоракетной обороны 
и совершенствуют свой ядерный 
потенциал», — заявил белорусский 
официальный лидер, облаченный 
в форму главнокомандующего. 
Далее он подчеркнул, что «вместе 
с братской Россией мы защищаем 
границы создаваемого нами Союзного 
государства», а с партнерами по ОДКБ и 
вовсе «защищаем мир от новых угроз».

На самом деле картина событий 
немножко отличается от этой 
манихейской схемы. Европа до Крыма 
вообще выглядела безалаберно и, 
несмотря на понукания Вашингтона, 
игнорировала натовский норматив 
— тратить не менее 2% ВВП на 
оборонные нужды. А роль жареного 
петуха, клюнувшего в известное место, 
выполнила для Запада именно аннексия 

украинского полуострова (да уж, Москва 
так рьяно защищала границы Союзного 
государства, что даже оттяпала кусок 
другого государства!).

Так что увеличение расходов стран 
НАТО на оборону, продвижение 
(правда довольно символическое) 
инфраструктуры альянса на восток — 
это уже ответ на тот вызов, который 
бросил Западу ближайший союзник 
официального Минска…

Дефиле колбас и танец усатых 
тракторов

Лично же мне «доставила» цивильная 
часть сегодняшнего дефиле. Это надо 
было видеть!

В конце мая президент 
распорядился, чтобы на параде были 
продемонстрированы и современные 
образцы гражданской техники, которые 
производятся в стране. Но в результате 
перед публикой и телекамерами 
провезли на колесах МАЗов целую ВДНХ: 
мебель, сантехнику, мясные консервы и 
пр.

И, кажется, я понял, почему это 
выглядит таким трэшем именно в 
сочетании с военным парадом. Боевая 
техника действительно создана для 
перемещения, у нее для этого есть колеса, 
гусеницы, крылья, реактивные двигатели 
— короче, атрибуты динамики. Могучее 
движение боевых машин с их особой 
хищной эстетикой у многих вызывает 

неподдельный трепет.
А вот когда на платформах тяжелых 

грузовиков везут то, что должно 
спокойно лежать на столе или стоять в 
углу, возникает комический эффект — 
именно от самого факта проезда мимо 
трибун с важными деятелями всех этих 
колбас, пивных бочек, диван-кроватей и 
(это апофеоз) сантехнических изделий. 
Хорошо хоть, что не додумались 
транспортировать акриловую ванну 
вертолетом и не посадили в нее мыться 
активистку БРСМ.

Ну и танец тракторов «Беларус» в 
соломенных брылях, нахлобученных на 
кабину, и с усами на капоте — при всем 
мастерстве сидевших за рулем тоже, 
пожалуй, зрелище на любителя (разве 
что музыкальное сопровождение в 
виде песни «Касіў Ясь канюшыну» было 
несомненным плюсом на фоне тотально 
русифицированного мероприятия).

И потом, показ боевой техники, 
если без обиняков, призван напугать 
потенциальных врагов, а кого мы 
мясопродуктами пугаем? Колбасы 
замедленного действия? Стиральные 
машины вертикального взлета?

Мы не получим сильной армии при 
совковой экономике

Да, я иронизирую, но и как достижения 
народного хозяйства это все — прошлый 
век. Сегодня рулят IT-технологии, а крутой 
софт отечественного производства на 
МАЗах не провезешь.

Авторы шоу пытаются сочетать 
несочетаемое.

Это как зеленый орнамент на красном 
фоне в оформлении прошедшего в 
столице накануне Дня вышиванки. Да, 
идеологически выверено, в цветах 
официального флага, однако это 

не белорусская традиция. Ну зачем 
так бояться «крамольного» бело-
красно-белого сочетания, якобы 
подыгрывающего оппозиции? Это ведь 
просто исконные белорусские цвета.

Да и в целом стилистика очередного 
Дня вышиванки дала соцсетям новый 
повод поязвить на тему агротрэша. 
Я уж не говорю о такой безвкусице, 
как попытки совместить вышиванку с 
костюмами ушасто-рогатых бонстиков, 
что превращает мероприятие в совсем 
уж нелепый маскарад.

Если же возвращаться к военному 
параду, то задор боевых речей (типа: 
армия оснащена всем необходимым, 
дадим отпор любому агрессору) выглядит 
натужным. На самом деле мы увидели в 
основном подновленные образцы еще 
советской техники.

Да, белорусский оборонно-
промышленный комплекс работает 
неплохо, особенно на фоне других 
отраслей. У него есть целая гамма 
настоящих новинок, но они рассчитаны 
в основном на экспорт. Нашей армии 
эти цацки элементарно не по карману. 
По причине экономического кризиса 
оборонный бюджет Беларуси скукожился 
до несчастного полумиллиарда 
долларов. Да партия Су-30СМ, которые 
мы собираемся закупить у России, 
дороже стоит!

И мы не получим сильной армии, пока 
в стране не будет сильной экономики. 
А она на сегодня остается во многом 
совковой. И это еще печальнее, чем 
совковые элементы официального 
праздника.

(скарочана)
Александр Класковский 
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